
NEWS FROM THE SOCIAL SCIENCES AND HUMANITIES RESEARCH COUNCIL (SSHRC)

The Presidency. The new Secretary of State, Lucien Bouchard, will shortly be announcing the appointment of a new President and Councillors (nearly half the Councillor's positions are currently vacant).

News on the Programs. At its March 17-18 meeting, the Council adopted a modification to the Program of Aid and Attendance Grants to Scholarly Associations. As a consequence of this change, three of our associations will see their grant reduced substantially. For those associations facing a decrease of more than 5%, a transition mechanism will be put in place.

VARIA

An important report from the U.S. The U.S. National Research Council released on March 10th, 1988, The Behavioral and Social Sciences: Achievements and Opportunities. The report focuses on "scientific frontiers in the behavioral and social sciences -- leading research questions and fundamental problems-- and on the resources needed to work on them". Copies are available for \$29.50 US from the National Academy Press, 2101 Constitution Avenue NW, Washington, DC 20418. Tel: (202) 334-3313.

NOMINATIONS INVITED FOR HERITAGE AWARD

Nominations are invited for the Environment Canada - Parks Heritage Award. This award was developed to honour achievement by groups or persons, other than federal government employees, in natural and cultural heritage conservation.

To be nominated, a person or group must have made an exceptional and significant contribution to the advancement of the heritage movement. For example:

- contribution to policy development nationally
- serving to implement important national goals
- enhancing the role and methods of management nationally
- discovering, investigating and making known sources of aid to Canadians for the design, creation and maintenance of a significant heritage area system
- creating public awareness, understanding and appreciation of heritage areas
- promoting responsible action among Canadians in stewardship of our natural and cultural heritage
- demonstrating other outstanding achievements with respect to Canadian heritage.

Recipients of the 1987 award include David Baird, Rene Bureau, The Society for the Restoration of Victoria Hall, Patricia Foran, Steven Offer, Elizabeth Pacey, the Saskatchewan Archaeological Society and the City of Saint John.

Information packages with details on eligibility and nomination

à l'heure actuelle, de convaincre les divers ministères qui sont impliqués dans le Programme des bibliothèques de dépôt, d'inclure les produits ordinolingues de Statistique Canada dans le Programme. Cela les rendrait disponibles sans frais aux bibliothèques universitaires...

CHRONIQUE DU CONSEIL DE RECHERCHES EN SCIENCES HUMAINES (CRSHC)

La présidence. Selon des sources d'information très fiables, le nouveau Secrétaire d'Etat, Lucien Bouchard, annoncerait très bientôt la nomination d'un(e) Président(e) et de nouveaux conseillers au CRSHC (près de la moitié des postes de Conseillers sont vacants).

Nouvelles des programmes. Lors de sa réunion des 17 et 18 mars dernier, le Conseil a adopté une modification au Programme d'aide et de subventions de voyage aux sociétés savantes. Suite à ces changements, trois de nos associations membres subiront une diminution relativement importante de leur subvention administrative. Un mécanisme a donc été mis sur pied pour assurer une transition pour les associations qui subiront une baisse de plus de 5%.

VARIA

Un rapport important publié aux Etats-Unis. Le National Research Council des Etats-Unis a publié, le 10 mars 1988, une étude intitulée The Behavioral and Social Sciences: Achievements and Opportunities. Le rapport fait état des recherches de pointe dans les sciences sociales et du comportement et des ressources nécessaires pour oeuvrer dans ces domaines. Des exemplaires sont disponibles aux prix de 29,50 \$ (US) à la National Academy Press, 2101 Constitution Avenue, NW, Washington, DC 20418. Tél.: (202) 334-3313.

MISE EN CANDIDATURE POUR LE CERTIFICAT DE MERITE DU PATRIMOINE

Le Service canadien des parcs vous invite à suggérer le nom de personnes qui sont dignes de recevoir le certificat du mérite du patrimoine. Ce certificat a été institué pour rendre hommage à ceux qui ont déployé des efforts pour conserver notre patrimoine naturel et historique. Il s'adresse aux personnes à l'extérieur de l'administration fédérale.

Pour être candidat, il faut avoir contribué d'une façon exceptionnelle et importante à la cause du patrimoine. Par exemple:

- élaboration d'une politique à l'échelle nationale
- réalisation d'importants objectifs nationaux
- mise en valeur du rôle et des méthodes de gestion à l'échelle nationale
- sensibilisation des Canadiens à l'existence et à la gestion d'un réseau de lieux naturels et historiques d'importance
- sensibilisation du public à la gestion du patrimoine naturel et historique
- contribution ayant conduit des Canadiens à s'engager à protéger le patrimoine
- autres réalisations exceptionnelles reliées au patrimoine canadien.

Les personnes suivantes ont mérité un certificat en 1987: David Baird, René Bureau, la Society for the Restoration of Victoria Hall, Patricia Foran, Steven Offer, Elizabeth Pacey, la Saskatchewan Archaeological Society et la Ville de Saint John.

Vous pouvez obtenir des trousseaux d'information sur l'admissibilité et les procédures de proposition de candidats à:

procedures can be obtained from: Inquiry Centre, Heritage Award, Environment Canada, Ottawa, Canada, K1A 0H3. Tel.: (819) 997-2800.

Complete information on the nominees must be received before October 31, 1988.

The recipient(s) of the award(s) will be announced on Heritage Day, February 20, 1989.

OBITUARIES

HONORABLE RICHARD A. BELL

The Canadian Historical Association has learned that the Honorable Richard A. Bell, long-standing member of the CHA since 1958 has passed away. Mr. Bell was a resident of Nepean, Ontario.

PROFESSOR LOVELL C. CLARK

Professor Lovell C. Clark of the University of Manitoba passed away on April 1, 1988. He was a member of the CHA since 1955. Professor Clark served in the Royal Canadian Airforce in 1942 in Canada and overseas. Upon his return, he studied at the University of Manitoba and graduated with a B.A. He then received the Gold Medal in History at Queen's University and his Ph.D. at the University of Toronto. From 1952 to 1964, he taught at the University of New Brunswick. Later, he was professor of history at the University of Manitoba until his retirement in 1985. He served many years on the Board of the Manitoba Historical Society and on the Board of the Canadian Institute of International Affairs in both Fredericton and Winnipeg. He was a member of the Board of Directors of the CHA from 1968-1971.

GERALD CRAIG, 1916-1988

Gerald Marquis Craig, distinguished Canadian historian and long-time member of the University of Toronto's History department, died in Toronto on January 30 at the age of 71. He had faced recurring bad health in recent years, and endured a succession of serious operations. Towards the end of last year, he seemed hopefully improved and regaining ground; but then, quite swiftly, came a final collapse and death. He is survived by his wife Janet, now of Victoria, B.C., and his daughter Constance and son Alan, both of Toronto.

Gerry, as he was known to generations of friends, was born at Brighton, Ontario, on October 2, 1916; but largely grew up in Toronto, where he attended public school and high school and entered the Modern History course at the University of Toronto in 1935. Graduating with top honours in 1939, he went first to Brown University, next to the University of Minnesota, and there in 1947 completed his Ph.D. in Canadian-American relations, under the eminent Professor A.L. Burt. Years of war had intervened: Gerry was in the R.C.A.F. from 1943 to 1946, becoming a navigator and flying officer. In the fall of 1947, he joined the Department of History at the University of Toronto, to remain there as a much valued teacher and scholar until his retirement in 1982.

From the start, he taught chiefly in American history on the Toronto staff, but always maintained a strong presence in Canadian history, in which most of his own research and writing were carried out. He was also co-editor of the Canadian Historical Review from 1949 to 1958, and sat on the Council of the Canadian Historical Association during the fifties when it was more fully oriented to Canadian fields than it subsequently

l'Informathèque, Certificat du mérite du patrimoine, Environnement Canada, Ottawa, Canada, K1A 0H3. Tél.: (819) 997-2800.

Veillez nous faire parvenir toute mise en candidature avant le 31 octobre 1988.

Le(s) nom(s) du (des) récipiendaire(s) au certificat de mérite sera(ont) dévoilé(s) au cours de la journée du Patrimoine, soit le 15 février 1989.

NECROLOGIES

HONORABLE RICHARD A. BELL

La Société historique du Canada a appris le décès de l'Honorable Richard A. Bell, membre de la Société depuis 1958. Monsieur Bell était un résident de Nepean, Ontario.

PROFESSEUR LOVELL C. CLARK

Le professeur Lovell C. Clark de l'Université du Manitoba est décédé le 1er avril 1988. Il était membre de la Société historique du Canada depuis 1955. Le professeur Clark a servi dans l'Aviation royale canadienne en 1942, au Canada et outremer. Après son service militaire, il a étudié à l'Université du Manitoba où il a obtenu un baccalauréat ès Arts. Il a ensuite reçu la Médaille d'or en histoire de Queen's et termina son doctorat à l'Université de Toronto. De 1952 à 1964, il a enseigné à l'Université du Nouveau Brunswick, après quoi il devint professeur d'histoire à l'Université du Manitoba jusqu'à sa retraite. Pendant plusieurs années, il a été membre du Conseil de la Société historique du Manitoba et du Conseil de l'Institut canadien des affaires internationales à Frédéricton et à Winnipeg. Il a été membre du Conseil d'administration de la SHC de 1968 à 1971.

GERALD CRAIG, 1916-1988

Gerald Marquis Craig, distingué historien canadien et pendant longtemps membre du département d'histoire de l'Université de Toronto, est décédé à Toronto le 30 janvier 1988 à l'âge de 71 ans. Il a connu des problèmes de santé et subi plusieurs interventions chirurgicales au cours des dernières années. Vers la fin de l'année dernière, sa santé semblait s'améliorer; puis, soudainement, il s'est éteint. Il laisse dans le deuil son épouse, Janet, vivant à Victoria (C.-B.), sa fille Constance et son fils Alan, tous deux de Toronto.

Gerry, tel que connu par des générations d'amis, est né à Brighton (Ontario) le 2 octobre 1916. Il a surtout grandi à Toronto où il a fréquenté l'école publique et l'école secondaire. En 1935, il s'est inscrit au cours d'histoire moderne à l'Université de Toronto où il a obtenu son diplôme avec les plus grands honneurs en 1939. Ensuite, il a fréquenté l'Université Brown et l'Université du Minnesota afin d'y terminer un doctorat en relations canado-américaines sous la direction de l'éminent professeur A.L. Burt. Entre 1943 et 1946, il est devenu navigateur et officier au sein de l'Aviation royale canadienne. À l'automne 1947, il s'est joint au département d'histoire de l'Université de Toronto; enseignant et chercheur estimé, il y est demeuré jusqu'à sa retraite en 1982.

À ses débuts à Toronto, il a surtout enseigné l'histoire américaine bien qu'il soit toujours demeuré très actif en histoire canadienne, domaine sur lequel ont porté la plupart de ses écrits et de ses recherches. Il fut également codirecteur de la Canadian Historical Review de 1949 à 1958 et a siégé au Conseil de la Société historique du Canada pendant les années